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 éves jelentés 

E
G

Y
 

E
G

Y
E

N
LŐ

 
B

Á
TO

R
 

S
Z

A
B

A
D

 
O

R
S

Z
Á

G
É

R
T 

D
O

LG
O

Z
U

N
K



“A jogvédelem 
csapatmunka. 

Hiába írja meg a legkiválóbb perbeszédet egy 
jogász, ha nincs terepmunkás, aki segít az ügyfélnek 
összegyűjteni a szükséges iratokat. Hiába nyerjük 
meg a pert, ha áldozatos érdekérvényesítő munka 
eredményeként nem változik meg a szabályozás és 
az állami szervek gyakorlata. Hiába változik meg 
a szabályozás és a gyakorlat, ha a jogaikról nem 
szereznek tudomást az emberek. És nincs értelme 
jogokról beszélni akkor, ha nincs aki kikényszerítse 
a jogok tiszteletben tartását. Mindez a munka pedig 
ellehetetlenül, ha hiányoznak a feltételek: ha nincs 
papír a nyomtatóban vagy nem tudjuk kifizetni a 
munkatársainkat. A TASZ sikereinek feltétele egy 
olyan csapat, ami összetartóan, összehangoltan 
és összeszokottan végzi a feladatát. A taszosok 
tudják, hogy számíthatnak egymásra, és hogy 
együtt a legjobbat fogjuk nyújtani. 

A jogvédelem azért 
is csapatmunka, mert 
csak másokkal együtt 
dolgozva lehetünk 
sikeresek. 

2023-ban ott voltunk az egyre erősebbé váló 
oktatási mozgalom mellett. Jogi és kommunikációs 
munkával támogattuk a formálódó civil 
összefogást, és több mint harminc diáktüntetőt 
képviseltünk, akiket különböző eljárásokkal 
akartak megfélemlíteni. Helyi roma közösségek 
vezetőivel kidolgoztunk egy olyan programot, 
ami megerősíti őket a jogaikban, és kézzelfogható 
ismereteket ad át. Elkezdtük magunkat képezni a 
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zöld jogvédelemből, hogy hatékony segítséget 
nyújthassunk a környezetünkért kiálló 
polgároknak. A tavaszi kampányunknak is ez 
volt az üzenete: állj ki magadért, és mi kiállunk 
érted! Nyáron kidolgozott új stratégiánkban 
még nagyobb hangsúlyt fektettünk arra, 
hogy országszerte segítsük az alulról jövő 
kezdeményezéseket. Hiszünk abban, hogy minél 
többen állnak ki a saját magukért és másokért, 
annál közelebb kerülünk egy egyenlő, bátor és 
szabad Magyarországhoz.

Tájékoztató anyagokat készítettünk, országszerte 
műhelyeket tartottunk, és  jogi, illetve gyakorlati 
tanácsokkal láttuk el az aktív polgárokat, hogy 
támogassuk őket a szerveződésben. Mindezt 
azért tettük, mert hiszünk abban, hogy változást 
csak közösen érhetünk el, és a polgárok az 
életüket közvetlenül befolyásoló ügyeken 
keresztül érezhetik meg a jogok és a demokrácia 
erejét. Azoknak pedig, akiket el akartak 
hallgattatni, ingyenes jogsegélyt nyújtottuk, 
legyen szó a tiltakozó tanárok elbocsátásáról, a 
szabad sajtó munkájának ellehetetlenítéséről, 
vagy lejárató kampányokról. 

A jogvédelem 
csapatmunka, ezért 
megerősítettük a 
csapatunkat.

Ahhoz, hogy ezt a sok munkát elvégezhessük, 
és céljainkat elérhessük, egyre többen egyre 
sokrétűbb munkát végzünk a TASZ-ban. 2023-ban 
már több mint 50 taszos dolgozott a szervezet 
négy magyarországi irodájában, és 16 ügyvéddel 
dolgoztunk együtt országszerte. A TASZ-nál 
abban is hiszünk, hogy a vezetés is csapatmunka. 
2023-tól az eddigi két igazgató helyett három 
felel a TASZ munkájáért. Kapronczay Stefánia 
stratégiai igazgatóként folytatja a munkát a 
szervezetnél, Dojcsák Dalma lett az ügyvezető 
igazgató, Szabó Máté pedig változatlanul 
szakmai igazgatóként dolgozik. 

A jogvédelem 
csapatmunka, ezért 
akkor is összetartunk, 
ha támadnak minket.

Nem csak örömteli dolgok történtek ebben az 
évben. A kormány új, szuverenitásvédelminek 
nevezett törvénnyel igyekezett elnyomni a 
vele szemben kritikus civilek hangját. Ebben 
a helyzetben sem maradtunk egyedül: a TASZ 
partnereivel közösen emelte fel a hangját 
az önkényvédelmi törvény ellen, ami egy új 
propagandaszervet, a Szuverenitásvédelmi 
Hivatalt is létrehozott. Ahogy eddig sem 
hagytuk, úgy ezután sem hagyjuk megfélemlíteni 
magunkat. Az a dolgunk, hogy ne hajloljunk 
meg az önkénynek, hanem példát mutassunk és 
szolidaritást vállaljunk a partnereinkkel. 

A jogvédelem 
csapatmunka, aminek 
csak akkor van értelme, 
ha kézzelfogható 
hatással van az emberek 
életére. 

2023-ban azt tapasztaltuk, hogy egyre többen 
keresik ingyenes jogsegélyszolgálatunkat és a 
honlapunkon elérhető tájékoztató anyagokat. 
Ebben az évben minden 20. magyar ember 
használta a TASZ valamelyik tájékoztatóját. Ez 
azt jelenti, hogy több mint félmillió ember kapott 
tőlünk könnyen érthető és gyors segítséget. 
2024-ben azért fogunk dolgozni, hogy a TASZ 
még több embernek segíthessen, és minél többen 
megtapasztalhassák, hogy a jogaik nem üres 
ígéretek, hanem a hétköznapjaikra is hatással 
vannak a kórháztól az iskolán át a munkahelyig. 

A jogvédelem 
csapatmunka, ezért 
rátok is szükségünk van.

Mindenki, aki megosztja az anyagainkat, havonta 
pár ezer forinttal támogatja a munkánkat, vagy 
SZABAD. pólóban megy tüntetésre, része ennek 
a csapatnak. Ez a közösség ad erőt és motivációt 
ahhoz, hogy 2024-ben is kiállhassunk értetek
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Dojcsák DalmA
ügyvezető igazgató



4

Számos olyan eredményt 
értünk el 2023-ban, 
amelyekre büszkék 
vagyunk.

Megújult a roma jogtudatosító programunk, 
csak ősszel 11 képzést tartottunk több 
északkelet-magyarországi településen. 
Elértük, hogy kártérítést kapjanak az 
ügyfeleink, akiket indokolatlanul tartottak 
zárt osztályon pszichiátriai intézményben. 
Bíróság mondta ki, hogy tízezer forint 
kártalanítás jár mindenkinek, akiknek 
az ügyében a hatóság nem tartja be a 
határidőket.

Több mint 30 diáktüntetőt képviselünk, 
akiket azért állítottak bíróság elé, mert 
eltakarták az arcukat, vagy megrázták 
a kordont. Ádám Zoltánt képviseljük a 
bíróságon, akit azért rúgtak ki a Corvinusról, 
mert felemelte a szavát, amiért az egyetem 
vezetése egy gazdag MOL részvényes 
gyerekével kivételezett. Sikeresen léptünk 
fel a bíróságon a jogellenesen megrajzolt 
választási körzethatárok ellen, amiken 
önkormányzati mandátumok sorsa múlhat.

Megszereztünk fontos adatokat a kórházi 
fertőzésekről, és a Direkt36 cikksorozata 
erre alapozva rázta meg az országot. 
Megszületett a fővárosi drogstratégia, 
aminek elkészítésében mi is részt vettünk. 
Pert nyertünk az evészavaros fiúkat elvesztő 
szülők képviseletében, aki nem kapott 
megfelelő egészségügyi ellátást. Továbbra 
is jogi eljrásokban képviseljük a Pegasussal 
megfigyelt újságírókat és aktivistákat. 

Pécs és Debrecen után Miskolcon is megnyílt 
a TASZ irodája, ahol személyesen is ingyenes 
jogi segítséget nyújtunk a polgároknak. 
450 embert vett részt műhelyeinken 
országszerte a legváltozatosabb témákban, 
az antidiszkriminációs jogtól a zöld ügyeken 
át a szülészeti jogokig. Képviseljük Pankotai 
Lilit többek között az iskolája ellen indított 
eljárásban is.
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Az elmúlt egy évben is több ezer embernek 
segített a jogsegélyszolgálatunk. 4000 
ügyben adtunk ingyenes jogsegélyt. 
200 ügyben nyújtottunk ingyenes jogi 
képviseletet. Új területeken kezdtünk 
jogsegélyezésbe: társadalombiztosítási 
és munkajogi témákban tettünk közzé 
tájékoztatókat a honlapunkon.  

 

2023-ban minden 20. magyar ember 
használta a TASZ valamelyik tájékoztatóját. 
Ez azt jelenti, hogy több mint félmillió 
ember kapott tőlünk könnyen érthető 
és gyors segítséget már 26 témában a 
szülő nők jogaitól kezdve az adatvédelmi 
kérdéseken át a munkajogig. 2023-ban 
ötödik alkalommal adtuk át a SZABAD díjat, 
amit új, fiatal kategóriával bővítettünk. 

Az eddigi kettős vezetést három igazgató 
váltotta fel: Kapronczay Stefánia 
stratégiai igazgatóként folytatja a munkát 
a szervezetnél, Dojcsák Dalma lett az 
ügyvezető igazgató, Szabó Máté pedig 
változatlanul szakmai igazgatóként 
dolgozik. Hüttl Tivadar 10 évig vezette 
a TASZ jogsegélyszolgáltatát 2023 
végéig. Ő sem távoldott el a szervezettől, 
ügyvédként továbbra is velünk dolgozik. 

De nem csak örömteli dolgok 
történtek ebben az évben. A kormány 
új, szuverenitásvédelminek nevezett 
törvénnyel igyekezett elnyomni a vele 
szemben kritikus civilek hangját. A TASZ 
partnereivel közösen emelte fel a hangját 
az önkényvédelmi törvény ellen, ami egy új 
propagandaszervet, a Szuverenitásvédelmi 
Hivatalt is létrehozott. Ahogy eddig 
sem hagytuk, úgy ezután sem hagyjuk 
megfélemlíteni magunkat. Az a dolgunk, 
hogy példát mutassunk és ne hajloljunk 
meg az önkénynek, és szolidaritást 
vállaljunk a partnereinkkel. 

2023-ban sokat el tudtunk érni a kitűzött 
céljaink közül, de nem pihenünk meg. 
Továbbra is elkötelezetten dolgozunk az 
egyenlő, bátor és szabad Magyarországért, 
ahol mindenkinek lehetősége van a 
boldogulásra. 
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Mindig szükség van 
a helyi aktivistákra, 
szószólókra, mert 
velük együtt érünk el 
igazán sikereket 

“ “
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Kiterjesztettük a 
roma jogtudatosító 
programot

2021-ben indítottuk útjára a megújult roma 
jogtudatosító programunkat Edelényben 
és Nyíregyházán két helyi roma nő, Bea és 
Réka segítségével, akik vállalták közösségeik 
jogi képzését. Az elmúlt két év sikereire és 
tapasztalataira építve 2023-ban tovább formáltuk 
a programot. Nemcsak alakítottunk rajta, 
hanem ki is terjesztettük újabb településekre és 
közösségekre. Bea és Réka már öt borsodi, illetve 
szabolcsi településen (Borsodszirák, Edelény, 
Nyíregyháza, Nyírmihálydi, Ózd) dolgozik együtt 
hét helyi közösség képviselőivel. Általuk ezekre 
a településekre is eljut a program, így egyre több 
tudatos roma közösség jön létre a régióban.

Az új közösségek igényeinek felmérése 
után jelenleg a már megszerzett jogi tudás 
“lefordítása” zajlik a helyi viszonyokra, 
problémákra és lehetőségekre. Ősszel 22 képzést 
tartottak a roma trénerek a közösségeiknek az 
észak-magyarországi településeken. A trénerek 
nyáron személyesen is találkoztak Miskolcon, 
hogy a borsodi és szabolcsi résztvevők 
megismerhessék egymást. A 2024-es évet pedig 
ismét egy személyesen találkozón, közösen 
tervezték meg. 

“Számomra azért volt különleges a másfél nap, 
mert a játékokon keresztül személyesen is 
megismerhettük egymást. Az különösen jó élmény 
volt, hogy együtt tervezhettük meg a 2024-es 
évet, figyelembe véve a helyi sajátosságokat. Ez 
az alkalom megerősített abban, hogy ha helyi 
közösségekkel akarunk dolgozni, mindig szükség 
van a helyi aktivistákra, szószólókra, mert velük 
együtt érünk el igazán sikereket” - mondta Réka.
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Összetörte az 
otthongondozó 
édesanyák álmát a Kúria, 
de nem adjuk fel

Nem tudom, hogy ha most, a Parlamentből Nem tudom, hogy ha most, a Parlamentből 
hazafelé menet baleset ér, vagy ha beteg hazafelé menet baleset ér, vagy ha beteg 
leszek, ha bármi történik velem, akkor ki leszek, ha bármi történik velem, akkor ki 
fogja Fecót gondozni. Két évtizede keresünk fogja Fecót gondozni. Két évtizede keresünk 
megoldást erre szülőtársaimmal közösen, megoldást erre szülőtársaimmal közösen, 
de nem kapunk segítséget, mert csak a de nem kapunk segítséget, mert csak a 
több száz km-re levő tömegintézményekbe több száz km-re levő tömegintézményekbe 
adhatnánk be a gyerekeinket. De ezt nem adhatnánk be a gyerekeinket. De ezt nem 
tudjuk velük megtenni, talán el tudják Önök tudjuk velük megtenni, talán el tudják Önök 
is képzelni, hogy miért nem…is képzelni, hogy miért nem…

Egyetlen megoldás van a helyzetünkre: Egyetlen megoldás van a helyzetünkre: 
a lakhelyünkhöz közeli, azaz budapesti a lakhelyünkhöz közeli, azaz budapesti 
támogatott lakhatásra van szüksége a támogatott lakhatásra van szüksége a 
gyermekeinknek. Így biztos kezekben gyermekeinknek. Így biztos kezekben 
tudnánk őket, és fennmaradhatna a szoros tudnánk őket, és fennmaradhatna a szoros 
érzelmi kapcsolatunk is velük. Nincs más érzelmi kapcsolatunk is velük. Nincs más 
kiút, csak ez. És tudtommal támogatott kiút, csak ez. És tudtommal támogatott 
lakhatáshoz joga van a fiamnak, a magyar lakhatáshoz joga van a fiamnak, a magyar 
törvények értelmében joga lenne törvények értelmében joga lenne 
támogatott lakhatásban élnie.támogatott lakhatásban élnie.

Ezzel a beszéddel készült ügyfelünk, Magdi az 
Országgyűlés Népjóléti Bizottságának ülésére 
2023 májusában. Magdi egyike azoknak az 
otthongondozó édesanyáknak, akik segítségünkkel 
bíróságon próbálták kiharcolni, hogy súlyos-
halmozott fogyatékossággal élő gyerekeik 
megkapják a törvény szerint nekik járó támogatott 
lakhatást. Azonban hiába nyertük meg 2022-ben 
jogerősen is a pert, az állami szervek nem fogadták 
el az ítéletet, a Kúria pedig a felülvizsgálati 

eljárásban a hatalom oldalára állt. 2023 áprilisi 
ítéletében kimondta, hogy bár valóban joguk 
lenne a fiatal felnőtteknek budapesti támogatott 
lakhatásban élni, és bár valóban nincs egyetlen 
ilyen intézmény sem, személyiségi jogi perben nem 
érvényesíthető ez az igény, azaz a családok sem 
erkölcsi, sem anyagi jóvátételt nem kaphatnak az 
államtól. 
Könnyeinkkel küzdve álltunk a kúriai folyosón, 
próbáltuk felfogni a döntés értelmét, és tartani 
egymásban a lelket. Az idős anyukák igyekeztek 
méltósággal, összeszorított foggal kivárni a 
végleges döntést, de erre nem számítottak. 

A kezdeti sokk után azonban újra feléledt bennük 
a tenni akarás. Közösen végiggondoltuk, milyen 
lehetőségeink vannak ebben a helyzetben. 
Azóta minden eszközt megragadtunk, hogy a 
problémára felhívjuk a politikusok figyelmét. Ezért 
mentünk el a Népjóléti Bizottság üléseire, majd 
amikor a kormánypárti képviselők leszavazták, 
hogy Magdi felszólalhasson, és ismertethessük 
a fogyatékossággal élő emberek lakhatási 
problémáit, a sajtóban beszéltünk erről. 
Konferencián adtunk elő a témában, a kúriai döntés 
miatt pedig az Alkotmánybírósághoz  fordultunk.

Az édesanyák közben elindították 
adománygyűjtésüket, hogy saját erőből építhessék 
fel az első budapesti támogatott lakhatást biztosító 
otthont súlyos-halmozott fogyatékossággal 
élőknek. Mi továbbra is azért dolgozunk, hogy az 
édesanyák szava eljuthasson a döntéshozókhoz, és 
ne bújhasson ki az állam az őt terhelő felelősség 
alól.
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 Két fontos siker 
a kiszolgáltatott 
helyzetben lévők 
védelmében

Megalakulásunk óta dolgozunk azért, hogy 
azoknak a joga is érvényesülhessen, akik nem 
tudnak kiállni magukért. 2023-ban két fontos 
sikernek is örülhettünk, amelyek segítséget 
jelentenek a legkiszolgáltatott helyzetben 
levőknek. .  

Rendszeresen nyújtunk jogi segítséget olyan 
embereknek, akiket indokolatlanul kezelnek 
a pszichiátriai zárt osztályokon, és mindent 
megteszünk azért, hogy elejét vegyük a hasonló 
jogsértéseknek. A zárt osztályos kezelés 
ugyanis az egyik legsúlyosabb jogkorlátozás, 
gyakorlatilag fogvatartást jelent. Több 
ügyünkben is megállapította már a bíróság, hogy 
indokolatlan volt a zárt osztályos elhelyezés, 
azonban az elszenvedett sérelmekért nem 
kaptak anyagi jóvátételt az érintettek. Ezért 
fontos eredmény, hogy az Alkotmánybíróság egy 
ügyünkben megállapította, hogy ilyen esetekben 
jár a kártérítés, és felszólította az országgyűlést, 
hogy törvényben rendezze a helyzetet.

Szintén fontos siker, hogy a hatóságok nem 
bújhatnak ki a felelősség alól, ha túllépik az 
ügyintézési határidőket, hanem kötelesek az 
eljárási illetéket visszafizetni, vagy tízezer forint 
kártérítést fizetni. Rendszeresen előfordul 
ugyanis, hogy a különböző hivatalok, például a 

gyámhivatal hónapokkal túllépi a törvényben 
meghatározott ügyintézési határidőket, ennek 
azonban általában semmilyen következménye 
nincs. A legtöbben nem tudják, hogy ilyenkor az 
illeték visszafizettetésére vagy tízezer forintra 
lennének jogosultak, ha pedig valaki mégis 
szeretné érvényesíteni ezt az igényét, előfordul, 
hogy jogszerűtlen indokokkal próbálnak ez alól 
kibújni a hivatalok. 

Ez történt ügyfelünk, Kinga esetében is, akitől 
elszakították a gyerekét, majd az eljárásban a 
gyámhivatal kétszeresen is túllépte a határidőt. 
Az édesanya nem hagyta annyiban a dolgot, a 
kormányhivatalhoz fordult, de elutasították, 
Segítségünkkel pert kezdeményezett a 
gyámhatóság ellen, az eljárás során pedig a 
Fővárosi Kormányhivatal igazat adott nekünk, 
megváltoztatta a gyámhivatali döntést. Ez azért 
is különösen fontos eredmény, mert a határidők 
túllépése miatt járó tízezer forint sok nehéz 
helyzetben lévő ember számára óriási segítség. 

A pszichiátriai gyógykezelt ügyfeleinknek és 
Kingának is ingyenes jogsegélyszolgálatunkon 
keresztül nyújtottunk jogi segítséget.
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“ “Csoportos garázdaság 
és rongálás miatt folyik 
ellenem eljárás, azért, 
mert kimentem egy 
tüntetésre
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Így segítjük a jobb 
oktatásért küzdő 
diákokat

A 16 éves Edgárt egy májusi tüntetés miatt 
bűncselekménnyel vádolta a rendőrség. Nem 
ő az egyetlen tizenéves, akit a hatalom azért 
fenyeget, mert kiállt a tanáraiért és egy jobb 
oktatási rendszerért. Összesen több mint 
harminc esetben fordultak hozzánk diáktüntetők 
2023-ban.

A megmozdulások kezdete óta kiállunk a 
tiltakozók mellett, és helyszíni jogi megfigyeléssel 
is segítettük a tüntetőket. A rendőrség nemcsak 
könnygázt vetett be a fiatalok ellen, de a tavaszi 
tüntetések után tömegesen indított eljárásokat. 
Az eljárások alapján azt látjuk, hogy a rendőrség 
és az ügyészség aránytalan szigorúsággal 
lépett fel a diáktüntetőkkel szemben. Több, 
még kiskorú fiatalt hivatalos személy elleni 
erőszakkal gyanúsítottak, ami kettőtől nyolc évig 
terjedő szabadságvesztéssel is járhat, miközben 
a diákok csupán egy üres pet-palack eldobását, 
tejszínhab fröcskölését és a rendőri kiemelésnek 
való ellenállást “követték el”. Rengeteg eljárás 

indult garázdaság miatt is, amire szintén súlyos 
büntetést ír elő a törvény, sokakat pedig 
mindössze az arcuk eltakarása miatt gyanúsított 
bűncselekmény elkövetésével a rendőrség. 

A diákok azonban nem hagyták magukat 
megfélemlíteni, és mi azért dolgozunk, hogy 
ez továbbra is így legyen. Hiszünk abban, 
hogy ők és a hozzájuk hasonló bátor polgárok 
jelentik a reményt egy szabadabb és élhetőbb 
Magyarországra.
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Pert indítottunk 
Pankotai Lilivel 
volt iskolája ellen

Lili neve akkor vált ismertté, mikor 2022. 
október 23-án több tízezer ember előtt 
előadott egy általa írt slamet. Felszólalását 
sokan bírálták a médiában és egykori 
iskolájában, a pécsi Ciszterci Rend Nagy Lajos 
Gimnáziumában is. Megalázták, pszichológiai 
hadviselést folytattak ellene, ezért Lili úgy 
döntött, eljön az iskolából, és Budapesten 
folytatja a tanulmányait. Lili azért döntött a 
per mellett, mert fel akarja hívni a diákok, a 
pedagógusok és az intézmények figyelmét 
is arra, hogy egy iskola nem engedhet meg 
mindent magának. 

Lili ügyét pécsi irodánknak köszönhetően 
tudtuk elvállalni, és 2023 elején 
be is nyújtottuk a keresetet a Pécsi 
Törvényszéknek. Nemcsak azért döntöttünk 
úgy, hogy képviseljük Lilit, mert fontosnak 
tartjuk a véleményszabadságot, hanem 
azért is, mert az ország jövőjének az 
oktatás a záloga. Folyamatosan dolgozunk 
egy egyenlőbb, szabadabb oktatásért, ami 
elősegíti, hogy a diákok aktív állampolgárrá 
váljanak. 

Hiszünk abban, hogy Lili kiállása erőt adhat a 
tiltakozó pedagógusoknak és diáktársainak, 
a perrel pedig megmutathatjuk, hogy a 
politikai vélemény kifejezése alapjog, amit 
nem torolhat meg az iskola.



13

Egyenlő. Bátor. Szabad. 
És most már ZÖLD!

Meggyőződésünk, hogy a környezet épségének 
megőrzése, az ökológiai válság kezelése és 
a klímaváltozás elleni cselekvés az egyik 
legfontosabb közös ügyünk. Úgy érezzük, 
hogy jogvédő szervezetként kötelességünk 
foglalkozni az ökológiai válsággal, amely 
elkerülhetetlenül hatással lesz alapvető emberi 
jogaink érvényesülésére. Azt szeretnénk, ha a 
hatalommal rendelkezők számára is elsődleges 
szempont lenne a környezetünk védelme, ezért 
2023-tól mi is hangsúlyosan foglalkozunk zöld 
ügyekkel.

Az elmúlt években azt tapasztaltuk, hogy 
bátor polgárok egyre aktívabban lépnek 
fel környezetünk védelmében szerte az 
országban, joggal követelnek beleszólást 
abba, hogy milyen környezetben éljünk. Eddig 
is kötelességünknek éreztük, hogy segítsünk 
nekik, amikor hozzánk fordulnak, de ennél többet 
is szeretnénk tenni. Számos közérdekűadat-
igénylést írtunk, részvételi lehetőségekről és 
tiltakozási eszközökről adtunk jogi tanácsot, 
ügyészségi panaszt készítettünk, illetve az 
ügyészséghez és az Alkotmánybírósághoz is 
fordultunk az egészséges környezethez való 
alapjog érvényesítése érdekében. Több civil 
kezdeményezésnek és környezetvédő csoportnak 
is rendszeres jogi konzultációval segítünk, többek 
között a Nagy Tavak Koalíciónak, és részt veszünk 
a Zöld Civil Együttműködés szervezeteinek 
országos találkozóján is.

Hisszük, hogy a környezetvédelem ügyének 
előmozdításához a legfontosabb, hogy minél 
többen tudjanak, merjenek és akarjanak részt 
venni környezetvédelmi ügyekben. Új tematikus 
oldalunkon (tasz.hu/zold) bárki megtudhatja, 
hogy az aktivizmus és a jog eszközeivel hogyan 
tehet környezetünk védelméért.
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Több perben is 
képviseljük a 
corvinusos 
visszalélések 
ellen fellépő 
oktatót

A corvinusos vizsgabotrányában egyetlen embert 
marasztaltak el: az egyetem eljárása ellen 
tiltakozó oktatót. Ádám Zoltán azért indított 
etikai eljárásokat az egyetemen, mert egy gazdag 
és befolyásos családból származó hallgatót 
jogszerűtlen vizsgáztattak le. Az etikai eljárások 
kezdetben biztató eredményekkel zárultak, 
másodfokon azonban felmentették a felelős 
egyetemi vezetőket. Ádám Zoltánt pedig az eljárás 
megindítása miatt kirúgták. 

Az egyetemi visszaélések közügyek, ezért jogi 
segítséget nyújtunk a docensnek, aki mindhárom 

etikai ügyben a Fővárosi Törvényszékhez fordult. 
Emellett munkaügyi pert is indítottunk, mert a 
Corvinus Egyetem joggal való visszaélést követett 
el, amikor elküldték Ádám Zoltánt. 

Bízunk benne, hogy a bíróság nem hagyja, hogy a 
visszaélések következmények nélkül maradjanak, 
Ádám Zoltán pedig visszakaphatja az állását, 
hiszen az egyetem jó hírnevéért való kiállása nem 
büntetést, hanem elismerést érdemel.
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Sikerek a 
független 
sajtó 
védelmében

Mindig is célunk volt, hogy segítsük a független 
sajtó munkáját, de az elmúlt években kiemelten 
fontossá vált számunkra a vidéki nyilvánosság 
erősítése. A kisebb, helyi szerkesztőségek még 
kiszolgáltatottabbak, mint az országos független 
média, miközben különösen fontos szerepük van a 
helyi közéletben. Ezért vállaltuk el a Makói Csípős 
és a Szegeder képviseletét, amikor újságíróikat 
perbe fogták.

A Makói Csípős újságírója azért került bajba, mert 
megírta egy polgármesterről, hogy első fokon 
elítélték személyes adattal visszaélés miatt. A 
polgármester feljelentette az újságírót – ironikus 
módon éppen személyes adattal visszaélés 
miatt –, de ügyvédünk segítségével elértük, 
hogy megszüntessék ellene a büntetőeljárást. A 
Makói Csípős újságírója ugyanis azt tette, amit 

a szakszerűen és etikusan működő sajtónak 
tennie kell: egy tényszerű és tárgyilagos cikkben 
beszámolt egy választott közhatalom-gyakorló 
viselt dolgairól, ami egyértelműen közügy. 

A Szegedert egy helyi piac ügyvezetőjével 
szemben képviseltük. Az ügyvezető azért fordult 
a bírósághoz, mert szerinte a lap egyik cikkében 
megsértette a jó hírnevét. Szerintünk az újságíró 
jogszerűen és etikusan járt el, ezt pedig a Szegedi 
Ítélőtábla is megerősítette. A jogerős ítéletben 
kiemelték, hogy különösen fontos, hogy a 
polgárok, a sajtó bizonytalanság, megalkuvás és 
félelem nélkül vehessenek részt a társadalmi és 
politikai vitákban. 



 

 Ne maradjunk 
csendben, ne 
higgyék azt, 
hogy mindent 
elfogadtunk

“ “
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Támogatjuk az oktatási 
mozgalat, és fIlmet 
készítettünk az 
elhivatott munkáról

Sztrájkoltak a gyereked iskolájában a tanárok? 
Tudod, mi a baj státusztörvénnyel? Hallottál a 
7igenes alternatív népszavazásról? Voltál te 
vagy a gyereked tüntetni? Ha bármelyik kérdésre 
igen a válaszod, hozzád is elért az oktatási 
mozgalom, és talán magad is részt vettél benne 
valamilyen formában. Azt már jóval kevesebben 
tudják, hogy a megmozdulások, akciók mögött 
egy elkötelezett, pedagógusokból, diákokból, 
szülőkből és civilekből álló csoport sok száz, 
sok ezer órás munkája húzódik meg, akik közül 
sokan több mint másfél éve folyamatosan 
részt vesznek a mozgalom építésében. 2023 
októberében bemutatott rövidfilmünk róluk szól, 
az ő történeteikből mutatunk be néhányat. 

Amikor egy akció vagy mozgalom eredményeit 
vesszük számba, könnyen eshetünk abba a hibába, 
hogy csak az egyszerűen számszerűsíthető 
dolgokra koncentrálunk. Hányan sztrájkoltak, 

hányan mentek el tüntetni, hányan szavaztak 
és hány hírben jelent meg mindez. Pedig a 
változásért dolgozó csoportok erejét nemcsak ez 
adja, hanem a benne résztvevők sokszínűsége, ami 
segíti, hogy adaptívan reagálhassanak a környezet 
változásaira. A működésének természetes része 
az is, hogy vannak csendesebb időszakok: időről 
időre szükség van háttérmunkára, a hosszú távú 
célok meghatározására, és az ezek eléréséhez 
szükséges együttműködés fejlesztésére.

Az oktatási mozgalomra is igaz mindez, melyet 
a kezdetektől minden lehetséges eszközzel 
támogatunk. A mozgalom olykor látványos, 
olykor nem, de az biztos, hogy fokozatosan 
fejlődik, és lehetőséget ad arra, hogy a 
demokrácia a mindennapokban is megélhető 
élmény legyen. Azért, hogy ezt az élményt minél 
többekkel megoszthassuk, a filmet 2024-ben 
több nagyobb városban is bemutatjuk.

Jogsegéllyel és 
tájékoztatókkal 
segítettük a nehéz 
döntés előtt álló 
pedagógusokat

2023 nyarán és őszén sok pedagógus pályafutása, 
vagy talán egész élete egyik legnehezebb 
döntése előtt állt. Arról kellett dönteniük, 

hogy elhagyják-e a többségük számára életre 
szóló hivatást jelentő pályát, vagy vállalják a 
státusztörvény feltételeit, hogy továbbra is 
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taníthassanak. Megfogadtuk, hogy bárhogy is 
döntenek, segítünk nekik ebben a kiszolgáltatott 
helyzetben. 

Már a törvénytervezet megjelenésekor 
elkészítettük a státusztörvényről szóló tájékoztató 
oldalunkat. Emellett külön telefonos jogsegélyt 
is indítottunk, melyet a sztrájkkal, a polgári 
engedetlenséggel, illetve a státusztörvénnyel 
kapcsolatos kérdésekkel is hívhattak a 
pedagógusok. Csak a státusztörvény kapcsán több 
száz kérdésére válaszoltunk e-mailben, a közösségi 
médiában és telefonon. Sokan a sírás határán 
hívtak minket. 

Szeptember közepétől annyian keresték 
jogsegélyszolgálatunkat, hogy nyilvánvalóvá 
vált számunkra: ebben a kritikus pillanatban 
tömegek vannak, akik rajtunk kívül nem tudnak 
kihez fordulni érdemi tájékoztatásért. Ezért 

folyamatosan frissítettük tájékoztatónkat az újabb 
és újabb felmerülő kérdésekre reagálva. Az oldalra 
több százezren kattintottak néhány hét alatt. A 
státuszváltáshoz kapcsolódó utolsó határidő előtt 
pedig bekapcsoltuk telefonos forródrótunkat is, 
hogy mindenkinek időben válaszolhassunk.

A jogi segítségnyújtás során csupa elhivatott, 
gyerekeket szerető, a tanításnak élő pedagógussal 
kerültünk kapcsolatba, akik boldogan tanítanának 
tovább, ha méltó körülmények között tehetnék 
ezt. AEz elmúlt év tapasztalatai megerősítettek 
bennünket abban, hogy az oktatás témájával 
ezután is kiemelten foglalkozzunk, és minden 
lehetséges eszközzel segítsük a jobb oktatásért 
küzdő pedagógusokat, diákokat és szülőket. 
Azt sem hagyjuk annyiban, hogy a kormány 
látszatintézkedésekkel és a probléma 
elfedésévésel válaszol a pedagógushiányra.

Tovább 
folytatjuk 
a munkát a 
titkosszolgálati 
visszaélések ellen

2023 tavaszán mutattuk be rövidfilmünket, 
melyben azt járjuk körbe, hogy hogyan válhatnak 
Magyarországon a titkosszolgálatok politikai 
fegyverré a hatalom kezében. A 2021-ben 
nyilvánosságra került Pegasus-botrány rávilágított 
a legsúlyosabb rendszerhibákra, és igazolta, 
hogy a titkosszolgálati visszaélésekkel szemben 
nincs hatékony védelem. Ez az ügy azonban csak 
a jéghegy csúcsa, valójában soha nem működött 
megfelelő kontroll a szolgálatok felett, ami 
megágyaz a politikailag motivált visszaéléseknek. 

Rövidfilmünkben ezt a problémát vizsgáljuk meg, 
és a Pegasus-ügy érintettjei mellett bemutatjuk 
két másik ügyfelünket, Várady Zsolt iWiW-alapítót, 

illetve Békés Gáspár ifjúságpolitikai aktivistát is, 
akik tüntetések szervezése miatt kerülhettek a 
szolgálatok látókörébe, jóval a Pegasus-ügy előtt.

Ijesztő belegondolni, hogy az államhatalom a 
legszemélyesebb adatainkat is megismerheti 
a tudtunk nélkül, és még csak jogorvoslati 
lehetőségünk sincs, ha ez véletlenül kiderül. 
Muszáj kiharcolnunk, hogy a jogtalanul megfigyelt 
állampolgárok érdemi elégtételt kaphassanak, a 
titkosszolgálatok pedig valóban nemzet, és ne a 
hatalom védelmével foglalkozzanak. 

A Pegasus-ügyről és az ehhez kapcsolódó összes 
jogi tevékenységünkről honlapunkon olvashatsz 
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Választás 2024: 
felléptünk a 
körzethatárok jogsértő  
átrajzolása ellen

A 2024-es választások előtt újrarajzolták 
számos település önkormányzati választási 
térképét, ami számos visszaélésre és hibára 
ad lehetőséget. Ezért a Választási Földrajzzal 
partnerségben 2023 őszén átfogó projektet 
indítottunk, hogy megvizsgáljuk az átrajzolások 
jogszerűségét. Először összegyűjtöttük a 
releváns jogszabályokat és jó gyakorlatokat 
ahhoz, hogy egy-egy választókerület-módosítást 
megvizsgálhassunk. Az így elkészült anyagból 
segédletet állítottunk össze, melyet elküldtünk 
a települések jegyzőinek. Emellett monitoroztuk 
is a településeket az aHang közreműködésével 
toborzott közel 150 önkéntes segítségével. 

A beérkező információk, illetve politikusok 
és civilek jelzései alapján öt településen 
vittük bíróság elé a jogellenesen kialakított 
választókerületi térképeket. Köztük volt a 
budapesti V. kerület is, ahol bár az egyes kerületek 
közötti eltérésre vonatkozó törvényi kereteket 
betartotta a jegyző, mégis úgy tűnt, politikai 
alapú különbségtételről van szó. Bár mindegyik 
választókerület a 15 százalékos határon belül 
volt, azonban pont a “legellenzékibb” kerület lett 
a legnagyobb, tehát itt ért volna legkevesebbet 
a választópolgárok szavazata. A bíróság nekünk 
adott igazat, megállapította, hogy a kerületi 
beosztás indokolása nem volt megfelelő, és 
megsemmisítette a határozatot. 

A győztes ügyek eredménye nemcsak az volt, 
hogy új térképet kellett elfogadni az adott 
településeken, hanem általános jogértelmezést 
is megfogalmaztak a bíróságok. 
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Újra napirenden a 
kórházi fertőzések 
témája

Aki régebb óta követi a TASZ munkáját, emlékezhet, 
hogy néhány éve milyen sokat foglalkoztunk 
a kórházi fertőzések témájával. 2023-ban a 
Direkt36 hatalmas áttörést ért el azzal, hogy 
elvégezték a korábban általunk kiperelt adatok 
elemzését, a témát pedig cikksorozatban, és 
dokumentumfilmben tárták fel, amiben mi is 
megszólaltunk.  

A vonatkozó jogszabály szerint az előző évi kórházi 
fertőzésekről szóló jelentést minden év november 
1-jéig kell közzétenni. Talán nem túlzás azt állítani, 
hogy a mi erőfeszítéseinknek is köszönhető, 
hogy sok év után először a 2022-es évről szóló 
jelentést határidőben közzétették. Maga a 
jelentés is hatalmasat változott: a korábban 
laikusoknak olvashatatlan szakmai szöveg mára 
jóval közérthetőbb, az adatok értelmezését pedig 
táblázatok, grafikonok is segítik. Igaz, az adatok 
teljességéhez továbbra sem lehet hozzáférni. 
Persze a Direkt36 nem hagyta ezt annyiban – az 

adatok nyilvánossága érdekében indított perben mi 
képviseljük őket.
A friss jelentést átnézve látható, hogy a 
fertőzéses helyzet drámaian romlik – 2013-hoz 
képest bő másfélszer annyi lett a fertőzések 
abszolút száma, miközben az ápolási napok száma 
majdnem megfeleződött. A kérdés már csak ez: 
Meddig folytathatja ezt a magatartást az állam 
következmények nélkül? 

Arra nyilvánvalóan illúzió várni, hogy a magyar 
kormány magától észbe kap – épp ezért ideje 
lenne, hogy a civilek mellett az egészségügyi 
szakma is felsorakozzon azok mellé, akik 
tarthatatlannak tartják, hogy a helyzet évek óta 
romlik. A Direkt36 tényfeltáró munkája újabb 
esélyt jelent a szembenézésre és a változásra. 
Azért, hogy ez megvalósulhasson, 2024-ben több 
nagyvárosba is elvisszük a filmet, hogy párbeszédet 
kezdeményezzünk a kórházi fertőzésekről.

Szakmai szervezetekkel 
közösen dolgoztunk 
a főváros első 
drogstratégiáján

2023-ban már harmadik éve, hogy 
Magyarországnak nincs hatályos Nemzeti 
Drogstratégiája. Ez súlyos probléma mind a 
társadalom, mind a drogterületen dolgozó 
szakemberek számára, hiszen drogstratégia 
hiányában évek óta hiányoznak az egészségügyi, 
szociális és rendészeti célkitűzések, valamint 

az ehhez szükséges feladatok összehangolása 
is. Ezért is támogattuk Fővárosi Drogstratégia 
létrejöttét, amely nemcsak Budapestnek jelenthet 
új kezdetet, de mintaként szolgálhat az egész 
ország számára.

A Fővárosi Drogstratégiát a 2021-ben újjáalakított 
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Budapesti Kábítószerügyi Egyeztető Fórum 
(BKEF) jegyzi. Ebben közösen dolgoztak 
civil szakértők – köztük a TASZ drogpolitikai 
munkatársa – és fővárosi kerületi képviselők. 
A munka a Magyar Addiktológiai Társaság 
(MAT) előzetes helyzetfelmérésen alapult, 
ami meghatározta a stratégia kereteit és 
módszertanát is.

Hosszas közös munka eredményeképpen 2023 
végén a Fővárosi Közgyűlés elfogadta az első 
Fővárosi Drogstratégiát. Összességében ez nyolc 
éves munka eredménye, hiszen először 2015-ben, 
a két legnagyobb budapesti tűcsere bezárása 
után kértük a szakmával nyílt levélben a fővárost, 

hogy alkosson saját budapesti drogstratégiát. 
A drogstratégiák azért fontosak, mert elvi 
keretet nyújtanak a drogkérdés komplex 
kezeléséhez. A megelőzés, a kezelés-ellátás, 
az ártalomcsökkentés és a kínálatcsökkentés 
területein is célokat tűznek ki, és megfogalmazzák 
a célok megvalósításához szükséges feladatokat. 
Bár önmagában is hatalmas eredmény, hogy újra 
van drogstratégia, Reméljük, hogy a munka nem 
áll meg itt: a most következő időszak kihívása a 
stratégiában lefektetett célok megvalósítása, 
amiben továbbra is aktív szerepet vállalunk, és 
ezután is lesz lehetőség a párbeszédre és a közös 
gondolkodásra a hazai drogszabályozásról.

Tragikus történet, 
fontos betegjogi siker

Segítségünkkel pert nyertek a szülők, akik azért 
vesztették el 21 éves gyereküket, mert nem tudták 
kezelni a fiú evészavarát az egészségügyben. 
Az ítélet legfontosabb megállapítása, hogy a 
kórház próbált ugyan valamiféle, a tüneteket 
enyhítő ellátást nyújtani, de elmaradt az egyes 
szakterületek közötti kommunikáció és az 
együttműködés, illetve a komplex vizsgálatok és 
a beteg egyéni körülményeire fókuszáló terápia. 
Ezek mind az egészségügy rendszerszintű 
problémáira világítanak rá, hiszen megfelelő 
ellátással a fiú valószínűleg még ma is élne.

Tapasztalataink szerint sokkal kevesebben 
vágnak bele betegjogi perekbe, mint ahány 
embert jogsérelem ér, pedig a hasonló ügyek 
nagyon fontosak, ha változást akarunk elérni 
a kórházi ellátás minőségében. Az egyik 
legnagyobb nehézség, hogy a betegjogi perek 
nagyon sokszor szakértői perekké válnak, vagyis 

igazságügyi orvosszakértőt kér fel a bíróság, 
és az ő szakvéleménye lesz döntő. Ez egyrészt 
költségekkel jár pervesztesség esetén, másrészt 
az orvosszakértőknek lényegében saját kollégáik 
munkáját kell értékelniük.

János ügyében a szülők kitartásának köszönhető 
a siker: annyira meg voltak győződve az igazukról, 
hogy bármi áron küzdeni akartak azért, hogy ezt 
bíróságon is kimondják. Ugyancsak fontos volt, 
hogy tisztességes és alapos orvosszakértői 
vélemény született, ami azt is leírta, mi 
mindennek kellett volna máshogyan történnie.

Mi továbbra is azért dolgozunk, hogy az 
egészségügy a betegek és orvosok számára is 
biztonságosan és kiszámíthatóan működhessen, 
és ezzel megelőzhessük a hasonló tragédiákat.



Legmozgalmasabb 
évét zárta pécsi 
irodánk

Megalakulása óta az elmúlt év volt a legmozgalmasabb 
időszaka pécsi irodánknak: tartottunk műhelyeket, 
segítettük a helyi fogyatékossággal élő emberek 
érdekérvényesítését, és egyre többen fordulnak hozzánk 
jogsegélyért. Egy elbocsátott pedagógusnak képviseletet 
ajánlottunk, mert jogszerűtlenül küldték el az állásából, 
és segítünk Pankotai Lilinek is a volt iskolája ellen indított 
perben. Az elmúlt időszak azt mutatja, hogy Pécsen is 
szükség van a TASZ-ra.

Három éve, 2020-ban hoztuk létre pécsi irodánkat, 
elsőként a regionális irodák közül. Azóta azt tapasztaljuk, 
hogy egyre többen tudnak a jelenlétünkről, egyre többen 
keresik ingyenes jogsegélyszolgálatunkat. Így talált ránk 
az az elbocsátott pécsi pedagógus is, akinek azt követően 
mondtak fel, hogy az Egyenlő Bánásmódért Felelős 
Főigazgatósághoz fordult hátrányos megkülönböztetése 
miatt. A roma származású pedagógus úgy érezte, hogy 
kevésbé becsülik meg a munkáját, mint nem roma kollégáiét, 
a hatóság azonban elutasított a panaszát. Nem sokkal 
később az iskolában felmondtak neki, arra hivatkozva, hogy 
az egyik óráján az osztályt levitte az iskolai sportpályára, 
mert úgy látta, mozgásra lenne szükségük matekóra 
helyett. Ügyfelünk munkájára korábban nem volt semmi 
panasz, és szerintünk egy ilyen alternatív tanóra nem lehet 
ok az elbocsátásra. Minden pedagógust megillet a tanítás 
szabadsága, és ebbe az is beletartozik, hogy felismeri, ha 
a diákjainak aktív pihenésre van szüksége. Szerintünk az 
a pedagógus, aki egy ilyen helyzetet felismer és a diákok 
igényeire reagál, legfontosabb kötelességének tesz eleget, 
nem megszegi azt. Éppen ezért vállaltuk az elbocsátott 
pedagógus képviseletét, és pert indítottunk az iskolával 
szemben. Különösen fontosnak tartottuk ezt az ügyet, 
hiszen nap mint nap szembesülünk a pedagógushiánnyal és 
az oktatás nehézségeivel. 

A helyi érdekérvényesítést is támogatjuk. 2022 nyarán 
létrehoztunk egy platformot, hogy a különböző fogyatékos 
érdekvédelmi szervezetek együtt dolgozhassanak a 
városi problémák megoldásán. Először a közlekedési 
akadálymentesítés témájával kezdtünk foglalkozni. 
Fontos eredmény, hogy személyesen is egyeztettünk a 
busztársaság igazgatójával, hogy átbeszéljük a felmerülő 
problémákat és a megoldási javaslatokat. Nagyon inspiráló 
a különböző szervezetekkel közösen gondolkodni, hiszen 
összefogással hatékonyabban tudjuk elérni a céljainkat. 
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Nyár végén és ősz elején számos rendezvényen 
is részt vettünk. Találd meg a hangod a nehéz 
helyzetekben is! című, a Magyar Pszichológiai 
Társaság LMBTQ Szekciójával közös műhelyünkön 
hétköznapi eseteken keresztül mutattuk be azokat 
a jogi lehetőségeket és megküzdési stratégiákat, 
amelyekkel az érintettek bátran kiállhatnak 
magukért. Szeptemberben már harmadjára 
rendezték meg a Freedom Of My Identity emberi jogi 
fesztivált, amelynek mi is aktív részvevői voltunk. 
A fesztivál a Pécs Pride felvonulással zárult, ahova 
az esős idő ellenére is sokan eljöttek, bizonyítva, 
hogy Pécs egy szabad, befogadó város. Amellett, 
hogy ott voltunk a felvonuláson, jogi megfigyelőkkel 
segítettünk biztosítani az esemény zavartalanságát. 

Októberben Különleges képességekkel az oktatásban 
címmel rendeztünk kerekasztal-beszélgetést, ahol a 
tanulási nehézségekkel küzdő diákok lehetőségeiről 
beszélgettünk vendégeinkkel. Azért szerveztük 
ezt a beszélgetést, hogy a szülők átfogó képet 
kaphassanak az SNI diákok helyzetéről, és ezzel 
támogassuk őket. 
Az eseménnyel szerettük volna láthatóvá tenni a 
sajátos nevelési igényű gyerekek helyzetét, illetve 
azt, hogy az oktatásban tapasztalható problémák, a 
pedagógus- és szakemberhiány mindenkit érint, de 
különösen nehéz helyzetbe kerülnek emiatt azok a 
diákok, akik eleve valamilyen nehézséggel küzdenek.

A meghívott szakértőkkel körüljártuk, hogy 
milyen a mai iskolarendszer és milyen lehetőségei 
vannak ma egy sajátos nevelési igényű gyereknek 
a közoktatásban. Kitértünk arra is, hogyan kapnak 
segítséget az érintett gyerekek az intézményben.
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Debrecenben is egyre 
fontosabb a jelenlétünk

2022-ben ünnepeltük a debreceni TASZ iroda 
megnyitását, és egyre inkább érezzük, hogy jelenlétünk 
fontos a debreceni és környékbeli polgároknak. A 
jogsegélyek száma folyamatosan növekszik, igyekszünk 
minden hozzánk forduló polgárnak adni valamilyen 
általános jogi tanácsot, akkor is, ha a kérdés nem 
tartozik a szakterületeink közé. 
 
Kiemelt témánk volt 2023-ban a Debrecenbe 
tervezett akkumulátorgyár ügye. Több hozzánk 
forduló magánszemélynek és szervezetnek adtunk 
tanácsot közadatkérések, a véleménynyilvánítási 
jog gyakorlása, valamint az engedélyezési eljárásba 
bekapcsolódás kapcsán. Jogi megfigyelőként jelen 
voltunk a nagyobb debreceni tüntetéseken is, melyeket 
az akkumulátorgyár, illetve az oktatás helyzete miatt 
szerveztek. 

A regionális irodák megnyitásakor azt a célt tűztük ki, 
hogy az állampolgárok jogtudatosítására kiemelten 
figyeljünk. Joghallgatóknak beszéltünk a Pegasus-ügyről 
és az állami megfigyelésekről, valamint pedagógusoknak 

is tartottunk tájékoztató fórumot a státusztörvény 
kapcsán. Helyi rendezvényeken is megjelentünk, 
ezek közül leginkább a Campus Fesztiválra vagyunk 
büszkék, ahol most először vettünk részt. Jogtudatosító 
kvízekkel, beszélgetős kártyákkal, a gyerekeknek pedig 
színezőkkel és lemosható tetoválásokkal készültünk. 
Azt tapasztaltuk, hogy bár a fesztivál látogatói közül 
még viszonylag kevesen ismernek minket, az emberek 
érdeklődőek és nyitottak a munkánk iránt. Nagyon 
sok résztvevő fogadta örömmel a hírt, hogy helyben 
elérhető ingyenes jogsegélyszolgálatunk, és sok 
elismerő szót kaptunk, amikor elmondtuk, hogy egy 
egyenlőbb és szabadabb országért dolgozunk.

Mivel azt tapasztaltuk, hogy Debrecenben kiemelten 
fontosak a környezetvédelmi kérdések, 2023 második 
felében több helyi szervezet bevonásával létrehoztunk 
egy zöld érdekérvényesítő platformot. Célunk, hogy 
a zöld ügyekkel foglalkozó szervezetek és polgárok 
hatékonyabban léphessenek fel a várost érintő 
környezetvédelmi ügyekben. 
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Készülünk új irodánk 
megnyitására Miskolcon

2023-ban eldöntöttük, hogy harmadik regionális 
irodánkat Miskolcon nyitjuk meg. Az év második 
felében felvettük az iroda új munkatársát, és elkezdtük 
megkeresni lehetséges partnereinket. 2024-ben 

hivatalosan is megnyitjuk az irodánkat, és elindítjuk a 
személyes jogsegélyezést. Emellett több műhelyet és 
nyilvános rendezvényt is tervezünk tartani a városban. 

Egész 
évben úton 
voltunk

2023-ban kiemelt figyelmet fordítottunk arra, hogy 
minél több rendezvényen megjelenhessünk szerte 
az országban. Nyáron számos népszerű, könnyűzenei 
fesztiválon bemutatkoztunk a nagyrészt fiatalokból 
álló közönségnek (Szeláví Fesztivál, Kolorádó 
Fesztivál, Campus Fesztivál, SZIN), a Bánkitó 
Fesztiválon műhelyt is tartottunk a tiltakozások jogi 
vonatkozásairól. Emellett inkább családoknak szóló, 
gasztronómiai témájú rendezvényre is kitelepültünk 
(Nagyerdei Sörkert Debrecenben, Árkád Civil Vásár 
Szegeden). Az elmúlt évekhez hasonlóan Budapesten 
és Pécsett is saját programokkal vettünk részt a Pride-
hoz kapcsolódó eseményeken. Mindenhol nyitott, 
érdeklődő emberekkel találkoztunk, és sokaknak 
mutathattuk be a TASZ munkásságát. 2024-ben 
azon dolgozunk, hogy még több rendezvényen részt 

vehessünk, hogy ne csak jogvédő tevékenységünk, 
hanem a híre is egyre többekhez eljuthasson.

A rendezvényeken való részvétel mellett idén 
is rengeteg saját műhelyet tartottunk, ahol a 
jogérvényesítésről adtunk át hasznos tudást a 
résztvevőknek. A legnépszerűbbek az aktivizmusról és 
a tiltakozás különböző formáiról tartott műhelyeink 
voltak. Számos műhelyet tartottunk országszerte a 
véleménynyilvánítás formáiról, a szólásszabadság 
kereteiről, és hogy ezek az eszközök hogyan 
kapcsolódnak a közösségszervezéshez és mozgalmak 
építéséhez. Emellett foglalkoztunk többek közt zöld 
jogérvényesítéssel és tartottunk műhelyeket arról, 
hogyan állhatnak ki magukért az LMBTQ+ emberek.



“ “Számomra a szabadságot 
az jelentené, hogy nem 
kell félnünk attól, hogy 
az emberek hogyan 
viszonyulnak hozzánk

Ötödik alkalommal adtuk át a SZABAD-díjakat, hogy Ötödik alkalommal adtuk át a SZABAD-díjakat, hogy 
elismerjük azokat, akik kiállásukkal, tetteikkel egy elismerjük azokat, akik kiállásukkal, tetteikkel egy 
szabadabb Magyarországért dolgoznak. 2023-ban egy új szabadabb Magyarországért dolgoznak. 2023-ban egy új 
díjat is létrehoztunk: elismertük azoknak a fiataloknak a díjat is létrehoztunk: elismertük azoknak a fiataloknak a 
munkáját, akik energiájukkal, lelkesedésükkel másoknak is munkáját, akik energiájukkal, lelkesedésükkel másoknak is 
példát mutatnak. példát mutatnak. 

„A SZABAD-díj alapításakor célunk volt, hogy a változásért 
dolgozó hétköznapi hősök történeteit kiemeljük a 
nyilvánosságban” – mondta Kapronczay Stefánia stratégiai 

igazgató a szeptember 20-án megtartott díjátadón a 6szín 
Teátrumban.

A zsűri díját Horváth Dorka, a BOOKR Kids alapítója, Marge 
dalszerző és énekes, Miklósi Gábor,  újságíró, Molnár Áron 
színművész, Nyáry Luca író, a WMN szerzője és Kapronczay 
Stefánia ítélte oda Liebermann Mártának, a Retropajzs 
Egyesület alapítójának és elnökségi tagjának több mint 20 
éve tartó páciensaktivista munkásságáért. 



27

“Számomra a szabadságot az jelentené, hogy nem kell 
félnünk attól, hogy az emberek hogyan viszonyulnak 
hozzánk, hogy megőrizhetjük az emberi méltóságunkat 
és ugyanúgy élhetünk, mint bárki más” – mondta 
Liebermann Márta, akinek személyes missziója, hogy a 
HIV ne legyen tabutéma.

Zsiga Melinda, aki a közönségdíjat vehette át, az 
esélyegyenlőség fontosságát hangsúlyozta. „A 
sporton keresztül tudom kifejezni önmagam. Lehetővé 
teszi számomra, hogy megmutassam nem minden 

állami gondozott roma temetkezik önsajnálatba. Hogy 
megmutassam, a romák is megèrdemlik az esèlyt, hisz’ 
szorgalommal, kitartással, fegyelmezettsèggel ès 
akarattal ők is èrnek ugyanannyit, mint bárki más. Ma 
már edzőkènt adok lehetőséget másoknak arra, hogy 
elérjék, amit akarnak” – mondta.  
 
A közönség szavazatai alapján a fiatalok számára 
meghirdetett  SZABAD-díj nyertese az oktatási 
tiltakozások egyik kulcsszereplője, Pankotai Lili lett.

Átalakult ingyenes 
jogsegélyszolgálatunk

A TASZ ingyenes jogsegélye szinte megalakulásunk 
óta a szervezet egyik legfontosabb tevékenysége, 
jelenleg évente több ezren keresnek minket. 
Jogsegélyszolgálatunkat 10 évig vezette Hüttl Tivadar 
ügyvéd, aki eddig jórészt egy személyben felelt az 
egyre komplexebbé váló munka megszervezéséért 
és felügyeletéért. Hüttl Tivadar 2023-ban befejezte 
a jogsegélyszolgálat vezetését, de ügyvédként 
továbbra is a TASZ-szal dolgozik. A jogsegélyszolgálat 
koordinátora Szabó Attila lett, a működést pedig úgy 

alakítottuk át, hogy a munkatársak mellett nagyobb 
szerepet kapjanak a TASZ-szal szerződésben álló 
ügyvédek is. Célunk, hogy a jövőben egyre több 
területen nyújthassunk hatékony jogi segítséget, 
azaz egyre több témában fordulhassanak hozzánk a 
polgárok tanácsért, és ha szükséges, képviseletért.
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2023 számokban

esetben nyújtottunk jogsegélyt esetben nyújtottunk jogsegélyt 
ingyenes jogsegélyszolgálatunkon ingyenes jogsegélyszolgálatunkon 
keresztülkeresztül

alkalommal nyilatkoztunk alkalommal nyilatkoztunk 
a sajtónaka sajtónak

ügyünk van folyamatban ügyünk van folyamatban 
a bíróságona bíróságon

TikTok videót tettünk közzé, a TikTok videót tettünk közzé, a 
legnépszerűbbet 456 ezren láttáklegnépszerűbbet 456 ezren látták

műhelyt tartottunk szerte az műhelyt tartottunk szerte az 
országban összesen 449 résztvevőnekországban összesen 449 résztvevőnek

alkalommal kapcsoltuk be telefonos alkalommal kapcsoltuk be telefonos 
forródrótunkatforródrótunkat

tüntetésen voltak jelen jogi tüntetésen voltak jelen jogi 
megfigyelőinkmegfigyelőink

3450
592
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65

33

25
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2023-ban munkatársaink voltak: 
Asbóth Márton, Aujeszky Nóra Ilona, Balázs M. Eszter, Becker Karola, Benkő Flóra, Blaskó Zsófia, Bognár Zoltán, 

Boros Ilona, Brumecz Viktória, Budai Katalin, Csabai Lucia, Csillag Eszter, Dánielné Tóth Beáta, Dojcsák Dalma, 
Doroszlai Emese, Döbrentey Dániel, Dublecz Anett, Džunić Anna, Fernezelyi Borbála, Forrás Anzs, Gesztesi Anna, 
Hegyi Szabolcs, Jakkel Barbara, Jovánovics Eszter, Kalmár Dávid, Kapots Dóra, Kapronczay Stefánia, Kaputa Júlia, 

Kardos Tamás, Kertész Anna, Környei Kristóf, Kunos Zsuzsanna, Lebedi Réka Dóra, Landgraf Erna, Lőrinczi Lilla, 
Márffy Anna, Mécs János, Mráz Attila, Nagy Petra Júlia, Nagyné Gere Zsófia, Németh Petra Ildikó, Oprics Dóra, 

Pallos Ágoston, Pásztor Emese, Perczel Léna, Pivarnyik Balázs, Remport Ádám, Rosner Anna, Szabó Attila, 
Szabó Máté, Takács Ádám, Tasnádi Kata, Valentinyi Anna, Várkonyi Réka, Velényi Réka, Vinnai Edina, Vissy Beatrix, 

Zeller Judit, Zsille Katalin

Gyakornokként dolgoztak velünk: 
Abonyi Dóra, Bárdos Adrienn, Forrás Anzs, Kollár Dorottya, Nagy Dávid, Perczel Léna, Sall Zsófia, 

Sipos Júlia, Szabó Adrienne

Elnökségünk tagjai voltak: 
Földes Ádám, Hammer Ferenc, Hidvégi Fanny, Kóczé Angéla, Zajkás Gergely

Felügyelő Bizottságunk tagjai: 
Igaz Katalin, Király Júlia, Nagy Márta

Ügyvédeink: 
Balogh Áron, Baltay Levente, Bagdi Katalin, Bodrogi Bea, Csonka Balázs, Csűri Gábor, Deák Dávid, Gaál Nóra, 

Gyurkó-Molnár Krisztina, Herke Csongor, Ilyés Henrietta, Harsányi Csilla, Hüttl Tivadar, Kollarics Flóra, 
Kovács Eszter, Mándrik Gábor, Mészáros Milán, Módos Katalin, Molnár Noémi Fanni, Nehéz-Posony Katinka, 

Pető Márk, Simon Ágota, Szegi Péter,  Székhelyi Réka, Sziklai Tamás, Tóth Balázs, Zempléni Kinga
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